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برخی از اعضای شورای شهر تهران در آستانه طرح سؤال از شهردار

تذکرهای بی پاسخ
نورا حسینی: نخستین بار نیست که اعضای شورای شهر تهران 
از نحوه پاســخ گویی شــهردار به تذکرهایشــان گلایه می کنند. 
هرچند شهرداری معتقد است تذکری را بی پاسخ نگذاشته، اما 
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران که کمتر اعتقاد به 
گلایــه و تذکر در صحن علنی دارد هم به برخی از پاســخ های 
شــهرداری انتقاد داشــت و در یکی از جلســات شورای شهر 
گفت که تعدادی از این پاســخ ها را برگشت زده است. مهدی 
اقراریان، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران، 
یکی از اعضایی اســت که بارها به ایــن موضوع انتقاد کرده و 
حتی هشــدار داده که احتمال دارد گام های بعد از تذکر را هم 

بردارد.
او روز گذشته در جریان بررسی طرح الزام شهرداری تهران 
بــه ارائه لایحه برنامــه عملیاتی احیا و مدیریــت بازچرخانی 
آب، نســبت به عدم پاسخ گویی شــهرداری تهران به تذکرات 
اعضای شــورای شــهر تهران انتقاد می کند و می گوید: انتظار 
می رود شهرداری تهران نسبت به این تذکرات پاسخ گویی لازم 
را داشته باشــد. چندی پیش نیز ما شــهرداری تهران را ملزم 
به وصل شــدن به پنجره واحد کردیم که هنوز هیچ اتفاقی در 
این خصوص نیفتاده و امروز نیز قرار اســت در قالب این طرح 
شــهرداری تهران را ملزم به ارائه لایحه جدیدی کنیم. در ماده 
۸۳ قانون شــهرداری ها آمده اســت که اگر یک یــا چند نفر از 
اعضای شــورا به عملکرد شهردار تهران یا معاونان شهردار یا 
عملیات شهرداری نقد، اعتراض یا انتقادی دارند می توانند این 
موضوع را از طریق ریاست شورای شــهر تهران پیگیری کنند. 
اقراریــان دراین باره توضیح می دهد: در صورتی که این ایرادات 
یا اعتراضات وجود داشــته باشــند اعضا می تواننــد از طریق 
ریاست شورا موارد را به صورت روشن به شهردار تهران انتقال 
بدهند و نکته حائز اهمیت این است که در صورتی که مفاد این 
تذکرات پاسخ داده نشــود، موضوع می تواند به صورت سؤال 
مطرح شود و گام بعدی در واقع سؤال از شهردار است. ممکن 
اســت اعضای شورای شــهر تهران نقدی به شــهردار نداشته 
باشند و مربوط به عملکرد بخش ها یا معاونان باشد که در این 
صورت نیز شــهردار تهران باید پاســخ گو باشد و پس از ارسال 
ســؤال از شهردار تهران از سوی ریاســت شورا؛ شهردار ظرف 
۱۰ روز فرصت دارد با حضور در صحن شــورا به ســؤال اعضا 

پاسخ بدهد.
در این زمان پرویز ســروری، نایب رئیس شورای شهر تهران، 
در انتقاد از تذکر مطرح شده از سوی اقراریان خطاب به چمران، 
می گوید: آقای چمران! این رویه، رویه خوبی نیســت و در واقع 
نظم از شورا گرفته می شود. اگر روال شود هر نماینده ای در هر 

موقعــی دلش بخواهد در قالب تذکــر مطالبی را مطرح کند، 
نظم جلســه به هم می خورد، برخی ها با هرجا مشــکل دارند 
برونــد مشکلشــان را آنجا حل کنند و مطرح کــردن این موارد 
نظم جلسه را به هم می زند. در حال حاضر ما در حال بررسی 
یک موضوع کارشناســی و بررسی طرح الزام شهرداری تهران 
بــه ارائه لایحه برنامــه عملیاتی احیا و مدیریــت بازچرخانی 
آب هســتیم که با چنین تذکراتی از سوی یکی از اعضا روبه رو 
می شــویم و به نظر می رسد هرکســی با هر جایی مشکل دارد 
برود آنجا حل وفصلش کنــد و چنانچه این کار ادامه پیدا کند، 

ما هم مجبور هستیم این روند را پیش  بگیریم.
احمد علوی، عضو دیگر شورا که تذکر هفته گذشته اش به 
شهرداری پیگیری شده بود هم در این زمینه می گوید:  این رویه 
بایــد درخصوص تذکرات دیگر نیز رعایت شــود، چراکه بعضا 
شــاهد هستیم تذکری با قید فوریت در صحن ارائه می شود اما 
معاونان شهردار و شخص شهردار جدیت کافی در رسیدگی به 
آنها ندارند. علوی با اشاره به تذکراتی که بعد از یک سال بدون 
نتیجه مانده اند، می گوید: اگر همین رویه ای را که معاون منابع 
انسانی و شــرکت شهر ســالم (دو زیرمجموعه شهرداری که 
تذکر علوی را مــورد پیگیری قرار داده بودند) در پیش گرفتند، 
ســایر مدیران نیز ادامه دهند، کار خدمت رســانی بهتر صورت 

می گیرد.
او به جایگاه نظارتی شــورا اشاره کرده و می گوید: گاهی از 
این جایگاه نکته ای را عرض می کنیم که متأسفانه موجب تکدر 
خاطر دوستان در شهرداری و برخوردهای دیگری می شود. اما 
اعضای شــورای شهر تا چه زمانی قرار است در مقابل سکوت 
شــهرداری در برابر تذکراتشان ســکوت کنند؟ احمد صادقی، 
عضو شــورای شــهر تهران، معتقد اســت که اعضای شورای 
شــهر از ظرفیت های نظارتی شــان اســتفاده می کنند و در این 
مدت جلســه ای بدون تذکر نداشــته اند و همچنین از ظرفیت 
طرح ســؤال هم اســتفاده کرده اند و اگر نیاز باشد می توانند از 
ظرفیت اســتیضاح هم اســتفاده کنند، هیچ عضوی مخالفتی 
با اســتفاده از ظرفیت های نظارتی نــدارد، بلکه موضوعی که 
حساســیت برانگیز شــد، طرح یک موضوع غیرمرتبط در زمان 
بررســی دستورجلســه شوراســت. درحالی که قبل از ورود به 
دســتور جلسه اعضا می توانند تذکراتشــان را مطرح کنند و از 
ســه دقیقه تا پنج دقیقه این تذکرات طول می کشد و گاهی این 
تذکرات زمان بیشــتری هم می برد؛ اما اینکه در زمان بررســی 
طرح الزام شــهرداری به بازچرخانی آب، بحث اســتیضاح و 
ســؤال هم مطرح شود، درست نیســت و حساسیت هم روی 
این موضــوع بود، نه اینکــه بخواهیم یک عضــو از حقی که 

دارد اســتفاده نکند یا تذکر ندهد. حتی اعضای شــورای شهر 
از ظرفیت طرح ســؤال اســتفاده کرده اند و اخیرا با امضای ۹ 
نفر طرح ســؤالی درباره انتصاب شهردار منطقه ۴ مطرح شده 
اســت. اشــاره صادقی به تذکر دســته جمعی اعضای شورای 
شهر تهران درباره انتصابات شهرداری است که در آن خواستار 
شــفافیت درخصوص جابه جایــی برخی معاونــان و مدیران 
شهری شــده بودند که این تذکر هنوز به شــکل سؤال مطرح 
نشــده و به نظر می آید اعضای منتقد منتظر پاســخ تذکرشان 

هستند.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم دراین باره توضیح 
می دهد:  براساس قانون انتخابات و تشکیلات اختیارات شورای 
شهر اگر یکی از اعضای شورا به عملکرد شهردار یا به عملکرد 
شهرداری انتقاد و اعتراضی داشته باشد، اول به شکل تذکر به 
رئیس شورا منتقل می کند و رئیس شورا این را کتبا به شهردار 
ارسال می کند و شهردار نیز طی فرصتی که در قانون پیش بینی 
شده باید به آن پاسخ دهد و اگر این اقدام انجام نشود، آن زمان 
عضو شورا می تواند به شکل سؤال در جلسه شورا آن را اعلام 
و تقدیم رئیس شــورا کند و رئیس شورا باز موظف است آن را 
کتبا به شهردار برساند و شهردار نیز موظف است ظرف ۱۰ روز 
بعد از اینکه این ابلاغ به دستش رسید، در جلسه شورا حضور 
پیدا کند و آن سؤال را پاسخ دهد. او ادامه می دهد:  تذکر آقای 
اقراریــان این بود کــه آقایان فکر نکنند که اگر ما فقط نســبت 
به شهردار تذکری داشتیم می توانیم روند قانونی را طی کنیم، 
این گونه نیست. ممکن است ما به عملکرد یک معاونت یا یک 
منطقه ایراد و انتقادی داشــته باشیم، باز این روند قانونی طی 
خواهد شد. آقای اقراریان در واقع داشت به مدیران شهرداری 
هشــدار می داد که حواستان باشــد این انتقاد که ممکن است 
به سؤال هم ختم شــود، تنها متوجه شهردار نیست؛ اگر ما به 

عملکرد آنها هم نقد داشته باشــیم باز باید شهردار جواب ما 
را بدهد. چون بحث الزام شــهرداری به ارائه لایحه بود ایشان 
می گفــت تاکنون چندین مورد شــهرداری را الزام کرده ایم، اما 
شهرداری این الزام ها را عمل نکرده و حالا ما به مرحله سؤال 
رسیده ایم. این هشــدار می تواند اتمام حجتی باشد و دوستان 
و مدیران شــهرداری نگویند چرا اعضای شورا یک مرتبه سؤال 
مطرح کرده اند. یعنی ما در آســتانه طرح سؤال های زیادی از 
شــهردار تهران هســتیم، ولی فعلا خودداری کرده ایم، از این 

جهت که بتوانیم با تعامل این مشکل را حل کنیم.
علیرضا نادعلی، ســخنگوی شــورای شــهر تهران، درباره 
اختلافات پیش آمده بین اعضا به خبرگزاری تسنیم گفته است: 
در مجموعه شورا به عنوان یک نهاد مردم سالار مانند مجلس 
شورای اسلامی افراد می توانند تفاوت نظر داشته باشند، گاهی 
اوقــات بحث های کارشناســی و دعواهای کارشناســی باعث 
می شــود شورا فعالیتش مؤثرتر شود و در نهایت نتیجه بهتری 
بگیرد. او با اشــاره به اینکه برخی فکر می کردند شورا به دلیل 
اینکه همگــی اصولگرا و انقلابی هســتند هیچ اختلاف نظری 
نخواهند داشــتند، می گوید: مدلی که تاکنون اتفاق افتاده یک 
شورای پویاســت و مباحث کارشناسی خوبی مطرح می شود. 
ممکن است یکی از اعضا نکته ای بگوید و عضو دیگر شورا آن 
را نقد کند، حق اعضای شوراســت که با همدیگر بحث کنند و 
انتقاد داشــته باشند و درباره مســائل روشنگری کنند. به نظرم 
اصول مردم سالاری در چنین نهادی این گونه است. سخنگوی 
شــورای شــهر تهران اضافه می کنند: ممکن است شخص من 
بعضی از لحن ها را بپســندم یا نپســندم اما وقتی ۲۱ نفر با هم 
کار می کنند، باید تحملشــان نســبت به هم زیاد باشد. نادعلی 
درباره بحث طرح سؤال از شــهردار تهران که از سوی مهدی 
اقراریان، عضو شورای شهر تهران، مطرح شده است، می گوید: 

چهارشنبه
۱۸ آبان ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۱۶

بیمارستان ها از درمان تالاسمی ها شانه خالی  می کنند
ایســنا: مدیرعامل انجمن تالاســمی ایران با بیان اینکه هــدف از ایجاد صندوق 
حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج از سوی مجلس شورای اسلامی، کمک 
به این بیماران بود تا فشار کمتری به بیماران خاص وارد شود، گفت: می خواهیم 
در حوزه حمایت از بیماران تالاســمی به عقب بازگردیــم؛ به طوری که داروهای 
حیاتی بیماران تالاسمی رایگان شوند و تجهیزات مصرفی مورد نیاز آنها به راحتی 

در اختیارشان قرار گیرد.
یونس عرب، مدیرعامل انجمن تالاســمی، با اشاره به تصویب ایجاد صندوق 
حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج از ســوی مجلس شــورای اســلامی و 
رونمایی از آن، درباره درخواســت های بیماران تالاســمی برای توجه به تکلیف 
حمایتی این صندوق از این گروه از بیماران گفت: باید توجه کرد که پیش از این در 
ذیل اعتبار بیماران خاص وزارت بهداشــت بودجه ای برای بیماران تالاسمی هم 
وجود داشــت و همچنان هم این بودجه به بیماران خاص تعلق می گیرد؛ اما با 
اینکه تالاسمی، هموفیلی و دیالیز جزء اصلی بیماران خاص محسوب می شوند و 
از سال ۱۳۷۶ این گروه بیماران در وزارت بهداشت ثبت شده اند، وزارت بهداشت 
در ســال ۱۴۰۰ برای بیماران تالاســمی از محل این اعتبار، تنها ۲۰ میلیارد تومان 
هزینــه کرد. این در حالی اســت که در گروه بیمــاران ام اس بیش از ۲۲۰ میلیارد 
تومان هزینه شــده است. این تبعیض بین گروه های بیماران خاص پذیرفته نیست 
و بیماران خاص و تالاسمی، به ویژه در شرایط تحریمی فعلی، نیازمند توجه بیشتر 
هســتند. در عین حال هدف از تصویب و ایجاد صندوق حمایت از بیماران خاص 

و صعب العلاج از ســوی مجلس شــورای اســلامی، کمک به این بیماران بود تا 
فشار کمتری به بیماران خاص وارد شود، اما ما هنوز اثری از این پنج هزار میلیارد 
تومان صندوق مذکور در جامعه تالاسمی ایران ندیده ایم. باید پرسید این صندوق 
قرار اســت چه خدمات جدیدی را به بیماران تالاســمی ارائه دهد و آیا خدمات 

قدیمی که از پوشش بیمه ای خارج شده اند،  به پوشش بیمه ای بازمی گردند؟
عــرب در این بــاره ادامه داد: اخیرا متأســفانه پوشــش بیمــه ای در برخی از 
خدمات مربوط به تالاســمی کاهش یافته و بیماران را دچار مشــکل کرده است. 
برای مثال در تأمین پمپ های دســفرال پوشــش بیمه ای وجود نداشــته و برای 
تأمین داروهای وارداتی نیز بیماران تالاســمی باید ســهم پرداختی داشته باشند. 
در حالی که در گذشــته این داروها به صورت رایگان در اختیار بیماران تالاســمی 
قرار می گرفت. هرچند داروی ایرانی تولید داخلی برای بیماران تالاسمی در کشور 
تولید می شــود، اما باید توجه کرد که از یک ســو تولید این داروها اصلا به اندازه 
نیاز بیماران تالاســمی نیست و از سوی دیگر هم مصرف داروی داخلی با برخی 
بیماران تالاسمی ســازگاری ندارد؛ به طور کلی مطالعات نشان داده است بین ۱۰ 
تا ۳۵ درصد از بیماران تالاســمی به تناســب نوع داروی مصرفی، امکان مصرف 
داروی تولید داخلی را ندارند. بنابراین ســازمان های بیمه گر باید برای حمایت از 
این بیماران فکری کنند؛ چراکه بیمه ها چتر حمایتی این بیماران بوده و زمانی که 
پزشــک تأیید می کند که یک بیمار تالاســمی نمی تواند از داروی داخلی استفاده 

کند، باید داروهای وارداتی را به صورت رایگان در اختیارش قرار دهند.

عــرب با بیان اینکه مــا می خواهیم در حوزه حمایت از بیماران تالاســمی به 
عقب بازگردیم، گفت: به طوری که داروهای حیاتی بیماران تالاسمی رایگان شوند 
و دوم اینکــه تجهیــزات مصرفی مورد نیاز بیماران به راحتی در اختیارشــان قرار 
گیرد. تجهیزاتی مانند پمپ دسفرال گران  قیمت هستند؛ در حالی که بیماران باید 
هر روز از آن اســتفاده کنند و درد اصلی ما این شده که این تجهیزات و ملزومات 

را چگونه تأمین کنیم.
عرب ادامه داد: از طرفی وزارت بهداشــت استاندارد تعرفه خدمات تالاسمی 
را در بیمارستان ها بســیار پایین تعیین کرده و بر همین اساس بیمارستان ها اصلا 
تمایلی به درمان تالاســمی ندارند. به اســتناد نامه های وزارت بهداشــت اعلام 
می کنــم که در حال حاضر در تهران حدود ۳۰۰ تخت درمانی برای تالاســمی ها 
کــم داریم. بیمارســتان های بزرگ تهران بــه دلیل پایین بودن اســتاندارد تعرفه 
خدمات تالاســمی، از زیــر بار درمان و تزریق خون به بیماران تالاســمی شــانه 
خالی می کنند؛ در حالی که در همین بیمارســتان ها اعمــال جراحی زیبایی انجام 
می شــود. امیدواریم برای این موضوعات در صنــدوق حمایت از بیماران خاص 
و صعب العلاج که مجلس هوشــمندانه آن را برای بیماران خاص طراحی کرد، 
تمهیداتی اندیشــیده شود؛ به ویژه در زمینه پوشــش حمایتی ملزومات مصرفی، 
داروهای حیاتی بیماران و فضای فیزیکی بیمارستانی که امروز در اختیار نداریم و 

بیماران ما در تهران و در سایر نقاط کشور غیراستاندارد درمان می شوند.
مدیرعامل انجمن تالاســمی ایران در ادامه صحبت هایــش درباره وضعیت 

پیشــگیری از تولد بیماران تالاسمی گفت: در زمینه پیشــگیری از تولد تالاسمی، 
کشــور بــه خوبی کار کرد. از ســال ۱۳۷۶ با پیشــنهاد انجمن تالاســمی ایران و 
تصویب هیئت وزیران غربالگری ازدواج اجباری شــد. در آن زمان ســالی هزارو 
۲۰۰ بیمار جدید تالاســمی در کشور متولد می شد که علاوه بر درد و رنج بیماران 
و خانواده هایشــان، برای کشــور هم هزینه های زیادی داشــت. بــا این اقدامات 
پیشگیرانه میزان تولد بیمار جدید تالاسمی تا سال ۱۴۰۰ به تولد سالانه ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
بیمار جدید تالاسمی در کشور رسید که پیشرفت چشمگیری بود. در عین حال این 
تولدها هم عمدتا در جنوب کشــور، در جنوب سیستان و بلوچستان و بخش هایی 
از جنــوب کرمان و هرمزگان اتفاق می افتد که به دلیل مســائل خاص فرهنگی و 

ازدواج های فامیلی در این مناطق است.
عرب ادامه داد: با این حال آنچه نگرانی انجمن های حوزه بهداشت و درمان را 
به دنبال داشت، تغییر برخی قوانین مربوط به بحث های سقط درمانی بود که در 
قانون جوانی جمعیت مطرح شد و ما را مقداری نگران کرد. البته از زمان شروع 
قانون جوانی جمعیت تاکنون متوجه تغییرات خاصی در حوزه بیماران تالاسمی 
نشدیم و به یکی، دو سال زمان نیاز داریم تا تغییرات را مشاهده کنیم. البته وزارت 
بهداشــت به ما اطمینان داد در بحث تولد تالاسمی اتفاق جدیدی رخ نمی دهد 
و به نســبت قبل در تولد تالاسمی افزایش نخواهیم داشت. حال باید دید تا یکی، 
دو ســال دیگر چه اتفاقی رخ می دهد. ما این موضوع را به دقت رصد می کنیم و 

امیدواریم شاهد افزایش جمعیت سالم در کشور باشیم.

تذکرات مکرر توســط اعضا بابت موضوعات کارشناسی مطرح 
می شــود. ما هم تذکر زیاد داشتیم و معتقدیم حرکت انقلابی 
و جهادی در راســتای خدمتگزاری در یک ســال گذشته شکل 
گرفته اســت و همیــن فراینــد در دولت ســیزدهم نیز وجود 
دارد و دولت به صورت شــبانه روزی تلاش می کند و نیاز دارد 
ضمن نظارت درســت، گرفتن ایرادها، پیشنهادها، اصلاحات و 
انتقادات در عیــن حال از این حرکت حمایت کنیم. ســؤال از 
جمله محمل های قانونی است که همواره در مجلس و شورا 
وجود داشته است و باید در تلاش باشیم چرخه خدمت رسانی 

آسیب نبیند.
همچنین در جلســه روز گذشته شورای شهر تهران گزارش 
حسابرســی منطقه ۱۹ بررسی شد. شهردار منطقه درباره موزه 
پرواز که در گزارش حسابرســی به آن اشاره شده بود، توضیح 
داد که در تلاش هســتیم مشــکل مالکیت این موزه را برطرف 
کنیــم که ارتش و بنیاد مســتضعفان در این خصوص اختلاف 
نظر دارند؛ ازاین رو به دنبال این هستیم که تهاتری انجام دهیم 
و این پروژه را به سرانجام برسانیم. پروژه شهر آفتاب نیز توسط 
سازمان سرمایه گذاری و سازمان املاک اجرا شده و در نهادهای 
نظارتی در حال بررسی است. به محض اینکه مستندات کافی 

ارائه شود، پیگیری لازم را انجام خواهیم داد.
اعضای شــورای شــهر تهــران همچنین بررســی گزارش 
حسابرس رسمی شــورا درباره حسابرسی از شهرداری منطقه 
یک برای ســال های ۹۶ تا ۹۹ را روی میز بررســی قرار دادند و 
میثم مظفر پس از اســتماع گزارش حسابرس می گوید: یکی از 
نکات مهم گزارش حسابرس این است که پروژه های مشارکتی 
زیادی در شهرداری منطقه یک اجرا شده که همگی به اختلاف 
خورده و دارایی شهرداری در این پروژه ها فریز شده است. مظفر 
یادآور می شــود: یکی از اتفاقات عجیبی که در منطقه یک رخ 
داده تعیین تکلیف املاک در اختیار دیگران است، ما در مناطق 
دیگر دعوا داریم که ساختمان را به نهادها بدون مصوبه شورا 
واگذار نکنند؛ اما در منطقه یک ملک مســکونی را بدون مجوز 
شــورا برای ســکونت دیگران داده اند و ۲۹ مورد گزارش شده 
است که آقا و خانم کارگردان یا آقای چهره سیاسی که در دوره 
اصلاح طلبان به او ساختمان دادند یا آقای شهردار یک منطقه 
که در حال حاضر شهردار هم نیست، ملک از شهرداری گرفته 
و همچنان در آن املاک هستند. با اینکه این گزارش حسابرسی 
برای ســال های ۹۶ تا ۹۹ است؛ اما براســاس گزارش روز این 
افراد همچنان املاک شهرداری را تصرف کرده اند و شهرداری 
نیز درباره تخلیه این املاک اخطار داده است که ما باید فرصت 
کوتــاه یک ماهه ای به ایــن افراد بدهیم تا ملک شــهرداری را 
تخلیه کنند و شهرداری نیز با شجاعت این اقدام را انجام دهد؛ 

چراکه ملک شخصی و مسکونی در اختیار افراد خاص است.
پرویز ســروری نیز در واکنش به این ســخنان می گوید: این 
موضوع قابل قبول نیســت و در راســتای اجــرای عدالت باید 
جلــوی ویژه خواری را بگیریم و از مدیران شــهری توقع داریم 
کــه هرچه زودتر گــزارش رفع تصرف ویژه خواران را به شــورا 
ارائه دهند و صلاح نیست منابع بیت المال در اختیار اشخاص 

خاص باشد و اصلا توجیهی ندارد.
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